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Die agtergrond tot hierdie verhandeling is die aanname dat entrepreneuriale denke 

en aksie noodsaaklik is indien maatskappye in ‘n dinamiese, globale en 

komplekse omgewing lewensvatbaar in die langtermyn wil wees. ‘n Maatskappy in 

‘n dinamiese omgewing moet gelyktydig bedryfstake uitvoer, innoverend optree en 

nuwe besigheid in die medium en langtermyn genereer. Buigbaarheid en 

aanpasbaarheid is ‘n vereiste ten einde oordeelkundig op geleenthede en 

bedreigings wat in die besigheidsomgewing ontstaan, te kan reageer. Die 

navorsing in die verhandeling verduidelik die rol van intrapreneurskap en ontwikkel 

die ontwerpskonsep vir holistiese intrapreneurskap. 

 

Die navorsingsproses bestaan onder andere uit die daarstel en evaluering van ‘n 

raamwerk van vyf pertinente sleutelpunte vir intrapreneurskap in ‘n dinamiese 

sakewereld. In die proses word veronderstel dat holistiese en ekonomiese denke 

saam met teoretiese bestuurskonsepte ‘n vrugbare basis vir die ondersoek van 

intrapreneurskap vorm. ‘n Literatuurstudie volg wat sinoptiese, dog teoretiese 

konsepte daarstel vir die rol van intrapreneurskap, die besigheidsomgewing asook 

vir stelsel toepassings. Met die literatuur analise word die geidentifiseerde 

doelwitte van holistiese intrapreneurskap verder ondersoek en daaruit word ‘n 

konsep raamwerk ontwikkel. Drie empiriese studies lig die teoretiese 

gevoltrekkings met praktiese voorbeelde toe. Deur die vraelyste word die konsep 

raamwerk met die ontwikkeling van kern elemente vir die ontwikkeling van 

lewensvatbare, entrapreneurial denkende organisasies wat bereid is om nuwe 

aspekte te leer verder uitgebou. 

 
 
 



Samevatting 
 

  

Entrepreneuriale organisasies moet die rol van intrapreneurskap as ‘n konsep om 

die toekoms te help bou, net so goed verstaan soos die eksterne omgewing en die 

wisselwerking van die organisasie en sy omgewing. Hierdie onderwerpe word 

meer breedvoerig in hoofstuk 3 bespreek en daaruit volg nege kern elemente vir 

die beskrywing van intrapreneurskap. 

 

Op hierdie basis word daar dan in hoofstuk 4 organisatoriese inligtingsinsameling, 

toekomsbeskrywing van die organisasie asook die organisasiestrukturering as ‘n 

sentrale doelwit van die intrapreneuriale organisasie afgelei en geanaliseer. Om 

implementering van die intrapreneuriale doelwitte te verseker, word die 

raamwerkkonsep vir holistiese intrapreneurskap in hoofstuk 5 ontwikkel. Hierdie 

hoofstuk verskaf ook ‘n rolmodel vir die organisasie, ‘n konsep raamwerk vir die 

begrip en analise van die globale omgewing, sowel as n kwalitatiewe stelselmodel 

vir die wisselwerking van die intrapreneuriale organisasie in die besigheidswereld. 

 

Die rol van intrapreneurskap en die implementering van die model in die praktyk 

word in hoofstuk 6 ondersoek. In hierdie proses is die implementering van die 

rolmodel gebaseer op die werksverdeling soos gedokumenteer en saamgevat vir 

al die organisasies. Aanvullend word leerareas vir ‘n lewensvatbare, 

entrepreneuriale organisasie voorgestel ten einde die ontwikkeling van 

entrepreneuriale orientasie deur middel van vyf versterkende entrepeneuriale rolle 

te bewerkstellig. 

 

Die oorspronklike bydrae van die verhandeling bestaan onder andere daaruit om 

‘n geintegreerde konsep van holistiese intrapreneurskap, afgelei van ‘n teorie-

gebaseerde verkenning, daar te stel. Die verhandeling fokus ook op 

entrepreneuriale aksie van ‘n organisasie as ‘n eenheid asook die bereiking van 

lewensvatbaarheid in ‘n globale en dinamiese omgewing. Hierdie konsep omsluit 

‘n leerproses deur die entrepreneuriale deelnemers, die entrepreneuriale spanne 

asook die entrepreneuriale organisasie in geheel. Die uiteengesette konsep 

definieer die boublokke van ‘n lewensvatbare, entrepreneuriale ontwikkelende 

organisasie. 
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Die Ausgangssituation der Untersuchung wird markiert durch eine dynamische 

und komplexe globale Unternehmensumwelt, die von Organisationen zur Siche-

rung der Lebensfähigkeit unternehmerisches Denken und Handeln fordert. Unter-

nehmen in dynamischen Umfeldern müssen die operativen Aufgaben in beste-

henden Geschäften effizient meistern und gleichzeitig mit einem mittel- bis lang-

fristigen Fokus Innovationen in bestehenden und neuen Geschäften realisieren. 

Dies erfordert Flexibilität und Anpassungsfähigkeit um die Chancen und Risiken 

aus den Veränderungen der Unternehmensumwelt nutzen zu können. Die For-

schungsarbeit klärt die Rolle von Intrapreneurship und entwickelt ein Gestaltungs-

konzept für ein ganzheitliches Intrapreneurship. 

 

Im Forschungsprozess wird zunächst ein Bezugsrahmen mit fünf zentralen Fest-

stellungen zur Rolle von Intrapreneurship in einer dynamischen Unternehmens-

umwelt vorgestellt. Dabei wird argumentiert, dass ganzheitliches und ökonomi-

sches Denken sowie managementorientierte Theoriekonzepte zur Untersuchung 

von Intrapreneurship eine fruchtbare Basis bilden. Danach erfolgt in der Literatur-

studie eine synoptische Darstellung der einzelnen theoretischen Konzepte zur Rol-

le von Intrapreneurship, zur Unternehmensumwelt sowie zu systemtheoretischen 

Konzepten.  
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In der weiteren Literaturanalyse werden die identifizierten Aufgaben eines ganz-

heitlichen Intrapreneurships untersucht und in der Synthese in ein Gestaltungs-

konzept überführt. Drei empirische Studien spiegeln die theoretischen Erkenntnis-

se an der Praxis. Mit Blick auf die Befragungsergebnisse wird das Gestaltungs-

konzept um Elemente zur Entwicklung einer lebensfähigen unternehmerischen 

lernenden Organisation erweitert. 

 

Unternehmerische Organisationen müssen die Rolle von Intrapreneurship als 

Konzept für die Zukunftsgestaltung ebenso verstehen wie die externen Umfelder 

und die Interaktion zwischen Organisation und Umwelt. Dieser Themenkomplex 

wird in Kapitel 3 bearbeitet und neun Gestaltungselemente zur Beschreibung der 

Rolle von Intrapreneurship abgeleitet.  

 

Auf dieser Basis werden die unternehmerische Informationsgewinnung, Zukunfts-

gestaltung sowie Organisationsgestaltung als zentrale Aufgaben der unternehme-

rischen Organisation abgeleitet und in Kapitel 4 analysiert. Zur Umsetzung der 

unternehmerischen Aufgaben wird in Kapitel 5 ein Gestaltungskonzept für ganz-

heitliches Intrapreneurship mit einem Rollenmodell für die Organisation, einem 

konzeptionellen Rahmen für das Verstehen und Analysieren der globalen Unter-

nehmensumwelt sowie einem qualitativen Systemmodell für die Interaktion der 

unternehmerischen Organisation mit der Unternehmensumwelt vorgestellt.  

 

Die Rolle von Intrapreneurship und die Umsetzung des Rollenmodells in der Pra-

xis werden in Kapitel 6 untersucht. Dabei wird auch die arbeitsteilige Umsetzung 

des Rollenmodells in einer Studie erfasst und firmenübergreifend verdichtet. Mit 

Blick auf die Erkenntnisse der empirischen Studie werden Lernfelder einer lebens-

fähigen unternehmerischen lernenden Organisation zur Entwicklung einer unter-

nehmerischen Orientierung und zur kontextabhängigen Stärkung der fünf unter-

nehmerischen Rollen skizziert.  
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The background of this examination is that we live in a dynamic and complex 

global business environment which requires entrepreneurial thinking and action in 

organisations (intrapreneurship) if they are to secure viability. Companies in dy-

namic environments have to deal efficiently with operational tasks in existing busi-

nesses and at the same time achieve innovation in existing and new business with 

a medium to long term focus. This requires flexibility and adaptability to be able to 

use the opportunities and threats arising from changes in the business environ-

ment. The research work in this thesis clarifies the role of intrapreneurship and 

develops the design concept for holistic intrapreneurship. 

 

In the research process a frame of reference with five central findings on the role 

of intrapreneurship in a dynamic business environment is firstly introduced. In this 

process, the idea is that holistic and economic thinking together with management 

oriented theoretical concepts form a fruitful basis for the examination of intrapre-

neurship. Subsequently in the literature study there follows a synoptic illustration of 

the individual theoretical concepts on the role of intrapreneurship, the business 

environment and systems theory concepts.  

 

In a further literature analysis, the tasks identified for holistic intrapreneurship are 

examined and conveyed as a design concept in the synthesis. Three empirical 

studies reflect the theoretical findings in practical situations. Taking into account 

the results of the survey, the design concept is extended by elements for the de-

velopment of a vital, entrepreneurial learning organisation. 
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Entrepreneurial organisations have equally to understand the role of intrapreneur-

ship as a concept for shaping the future as the external environments and the in-

teraction between the organisation and its environment. This complex of themes is 

worked on in chapter 3 and nine design elements for the specification of the role of 

intrapreneurship are derived. 

 

On the basis of this, entrepreneurial information gathering, shaping of the future 

and organisation design are derived as central tasks of the entrepreneurial organi-

sation and are analysed in chapter 4. A design concept for holistic intrapreneur-

ship with a role model for the organisation, a conceptual framework for the under-

standing and analysis of the global business environment as well as a qualitative 

systems model for the interaction of the entrepreneurial organisation with the busi-

ness environment is introduced in chapter 5 to aid with implementation of the en-

trepreneurial tasks. 

 

The role of intrapreneurship and the implementation of the role model in practice 

are examined in chapter 6. In this process, implementation of the role model 

based on the division of labour is recorded and condensed across all firms. In 

chapter 6.4, learning areas for the development of an entrepreneurial orientation 

and for a context-related strengthening of the five entrepreneurial roles in a vital 

entrepreneurial learning organisation are outlined. 

 

The novel contribution of the thesis is to present an integrated concept of holistic 

intrapreneurship derived from theory-based exploration which thus focuses on the 

entrepreneurial action of the organisation as a whole and the achievement of vi-

ability in a global and dynamic environment. This concept contains learning by the 

entrepreneurial actors, the entrepreneurial teams and the whole entrepreneurial 

organisation and defines the building blocks of a vital, entrepreneurial learning or-

ganisation. 
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